
رییس اتاق بازرگانی ایران انتقاد کرد:

ممنوعیت های صادراتی محصولات کشاورزی 
را راهی بیابان می کند

رییس اتاق بازرگانی ایران نسبت به برخی سیاست های اعمال 
شده در بخش کشاورزی انتقاد کرد و گفت: سهم تسهیلات بانکی 
کاهش  به  رو  همواره  گذشته  سال های  طی  کشاورزی  بخش  در 
بوده و از سوی دیگر سیاست گذاری هایی مانند پیمان سپاری ارزی 
را  آنها  کشاورزی،  محصولات  برخی  برای  ممنوعیت هایی  اعمال  و 

راهی بیابان ها کرده است.
جهاد  وزیر  با  کاری  صبحانه  جلسه  در  شافعی  غلامحسین 
کشاورزی و هیات همراهش اظهار کرد: یکی از مشکلات اصلی در 
ارتباط  با بخش کشاورزی در  بوده که مستقیما  کشور کمبود آب 
است و گرچه در این زمینه کارهای بسیاری صورت گرفته، اما به 
تلاش بیشتری نیاز داریم، چرا که بخش کشاورزی جزو بخش های 
مهم و حیاتی هر کشوری به شمار رفته و این اهمیت در ایران به 
دلیل دارابودن شرایط خاص اقلیمی و مساله ی امنیت غذایی حائز 

اهمیت بیشتری است.
وی اضافه کرد: برخلاف شعارهایی که داده می شود برنامه ریزان 
و تصمیم گیران توجه چندانی به بخش کشاورزی ندارند و شاهد این 
هستیم که در ۱۰ سال گذشته سیاست گذاران پولی کشور به بخش 
کشاورزی جفای زیادی کردند، چرا که همواره سهم این بخش از 

تسهیلات بانکی کاهش یافته است.
رییس اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: سهم بخش کشاورزی از 
تسهیلات بانکی طی سال های ۱۳۸۵ تا ۱۳۹۵ همواره رو به کاهش 
بوده به گونه ای که در سال ۱۳۸۵ این سهم ۱۴.۸ درصد بود و به 
ترتیب در سال های ۱۳۹۲ و ۱۳۹۵ به ۱۰.۴ درصد و ۸.۸ درصد 
رسید که نشان دهنده این است که منابع کشور به سمت بخش های 

دیگر که باعث جفا شدن به کشاورزی است، هدایت می شود.
شافعی با بیان این که وزیر جهاد کشاورزی تلاش بسیاری برای 
تخصیص تسهیلات بانکی بیشتر به بخش کشاورزی در شورای پول 
اقتصادی  مهم  تصمیم گیری های  در  افزود:  است،  داشته  اعتبار  و 
همواره عجله کردیم، چرا که در شرایط خاصی که به وجود آمده در 
مسائل ارزی بیش از اندازه معمول تعجیل کرده ایم و مسئولان تصور 
می کنند که اگر تصمیمات خلق الساعه و بدون پشتوانه کارشناسی 

را دو هفته به تاخیر بیندازند برای کشور مشکل به وجود می آید.
رییس اتاق بازرگانی ایران همچنین در خصوص پیمان سپاری 
در  نیست  منکر  کسی  که  کرد  مطرح  را  انتقادش  اینگونه  ارزی 
برگردد،  کشور  به  باید  صادرات  از  حاصل  ارز  امروز  خاص  شرایط 
حرفه ای ها  دست  از  را  صادرات  می شود  اعمال  که  روش هایی  اما 
می گیرد و به غیرحرفه ای ها واگذار می کند. در طی ۱۲ سال گذشته 
به دلیل مداخله دولت در قیمت پایه های صادراتی و اعمال جوایز 

صادراتی، قیمت پایه های صادراتی افزایش پیدا کرده است.
جهاد  وزارت  تاکید  و  توجه  به  نسبت  امیدواری  ابراز  با  وی 
از  بسیاری  بخش  کرد:  اظهار  مشکلات،  این  حل  برای  کشاورزی 
صادرات غیرنفتی به کشاورزی اختصاص دارد و با این تصمیم گیری 
که طی هفته های گذشته ممنوعیت هایی برای صادرات محصولات 
کشاورزی به وجود آوردیم، بسیاری از محصولات کشاورزی راهی 
بیابان ها می شود و از سویی دیگر نیز طبق قانون هر تصمیمی در 
دولت گرفته می شود باید توسط رسانه ها به اطلاع فعالان بخش های 

اقتصادی برسد، اما چنین اتفاقی نمی افتد.

تولید کارخانه فولاد چهارمحال و بختیاری 
90 درصد افزایش یافت

مدیر عملیات شرکت فولاد سفید دشت چهارمحال و بختیاری 
از تولید ۲6۸ هزار تن آهن اسفنجی در نیمه نخست امسال خبر 
داد و گفت: این میزان تولید نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۹۰ 

درصد افزایش یافته است.
ماهه   6 در  تولیدی  محصولات  میزان   ، بابایی  علی  جمشید 
کرد  اعلام  تن  هزار   ۱۴۰ را  تولیدی  کارخانه  این  پارسال  نخست 
و اظهار داشت: عملیات احداث کارخانه فولاد از سال ۸6 با برنامه 
ریزی ظرفیت اولیه تولید سالانه ۸۰۰ هزار تن فعالیت در چهارمحال 

و بختیاری آغاز شد.
به گفته وی، تولید این کارخانه در مرحله احیا تبدیل گندله 
به آهن اسفنجی است و به عنوان نخستین واحد فولادی از طرح 
های هفتگانه فولاد کشور در دولت تدبیر و امید بهره برداری رسید.

فولاد  محصول  از  ای  عمده  بخش  کرد:  تصریح  بابایی  علی 
اسفنجی تولیدی این مجتمع به صنایع فولاد مبارکه اصفهان ارسال 

شده است. 
فولاد  طرح  ساخت  عملیات  ابتدای  از  ایرنا،  گزارش  به 
چهارمحال و بختیاری تا سال ۹۲ حدود ۴ هزار میلیارد ریال اعتبار 
در این طرح هزینه شد، که با واگذاری 6۵ درصد این کارخانه به 
ریال در ساخت کارخانه  میلیارد  این بخش 6 هزار  مبارکه،  فولاد 
سرمایه گذاری کرد و ۳۵درصد مابقی را سازمان ایمیدرو خریداری 

و سرمایه گذاری کرده است.
مجموعه فولاد چهارمحال و بختیاری شامل فاز احیا )تبدیل 
آهن  )تبدیل  سازی  فولاد  فاز  و  اسفنجی(  آهن  به  آهن  گندله 
اسفنجی به اسلب( و فاز تولید شمش فولادی در ۴۲۲ هکتار و با 

زیربنای ۲۵۰ هکتار، در سفید دشت فعال است.
مجتمع فولاد چهارمحال و بختیاری در سفید دشت در حدود 

۳۰ کیلومتری مرکز استان قرار دارد.
هم اینک یکهزار و ۱۲7 واحد تولیدی و صنعتی در چهارمحال 

و بختیاری است.

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک:

شهرک رازی شهرضا شهر صنعتی می شود
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
به شهر  رنگسازان شهرضا  تبدیل شهرک صنعتی  از تصویب طرح 

صنعتی خبرداد.
صادق نجفی با بیان مطلب فوق به سهم ۹۳ درصدی صنایع 
کوچک و متوسط از صنایع کل کشور اشاره کرد و گفت: بیش از 
۸۴ هزار واحد صنعتی در کشور فعالیت می کنند که افزایش سهم 

صادرات آن ها در توسعه کشور بسیار حائز اهمیت است. 
با  این که  به  اشاره  با  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر  معاون 
کوچک  صنعتی  واحدهای  محصولات  می توان  درست  برنامه ریزی 
افزایش  افزود:  بازارهای هدف هدایت کرد،  به سمت  را  و متوسط 
مساحت شهرک رازی شهرضا به بیش از هزار و پانصد هکتار یکی از 

دستاوردهای مهم صنعتی در استان اصفهان بوده است.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
استان  شهرک های  شرکت  مسؤولان  تلاش  با  این که  بر  تأکید  با 
اصفهان و سازمان صنایع کوچک و حمایت نمایندگان این استان 
در مجلس شورای اسلامی طرح تبدیل شهرک رنگسازان شهرضا به 
شهر صنعتی به تصویب رسیده است، تصریح کرد: سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران آمادگی خود را برای پیگیری و 

رفع مشکلات صنایع اعلام می کند.
وی بافزود: در حال حاضر ۳ میلیارد مترمکعب از ۱۰۰ میلیارد 
مترمکعب آب مصرفی در کشور، در بخش صنعت استفاده می شود.

وی گفت: بیشتر نقاط کشور با مشکل کم آبی روبه رو هستند 
که استان اصفهان هم در این میان مستثنی نیست و این امر توسعه 

صنعت را در این استان با مشکلاتی مواجه ساخته است.
شدن  برطرف  برای  طرح هایی  اجرای  به  اشاره  با  نجفی 
انتقال  طرح  کرد:  عنوان  اصفهان،  استان  صنعت  در  آب  مشکل 
فاضلاب شهری شهرضا به تصفیه خانه شهرک صنعتی رنگسازان 
این طرح ها  از  از ۸۰۰ میلیارد ریال یکی  با سرمایه گذاری بیش 

است.

اخبار

3روزنامه اخبار صنعت   چهارشنبه  25مهر  1397    شماره 1035 صنعت

وزیر جهادکشاورزی گفت: نمی توانستیم به صادرات 
گسترده محصولات کشاورزی که منجر به افزایش قیمت 

این محصولات در بازار داخل شد، بی تفاوت باشیم.
اعضای  با  کاری  جلسه صبحانه  در  محمود حجتی 
اتاق بازرگانی ایران که هم اکنون در محل اتاق بازرگانی 
ایران در حال برگزاری است، در واکنش به مباحث مطرح 
ناگهانی  ممنوعیت  اینکه  بر  مبنی  جلسه،  این  در  شده 
گذشته  های  هفته  طی  کشاورزی  محصولات  صادرات 
اقدام درستی نبوده است، اظهارداشت: ما ۵ میلیون تن 
تولید گوجه فرنگی در کشور داریم که امسال طی دو الی 
سه ماه نزدیک به یک میلیون تن گوجه و رب آن از کشور 
صادر شد، آیا این اتفاق نیازمند عکس العمل بود یا خیر؟

وی افزود: شما می گویید عکس العمل ما نادرست 
و عجولانه بوده؛ این مساله را قبول داریم اما بهرحال این 
مساله نیازمند واکنش بود چراکه ما نمی توانستیم شرایط 
را رها کنیم، ما مسئول هستیم. اگر این روند ادامه می 
این صورت رسانه  در  داد.  نمی  اتفاقات خوبی رخ  یافت 
های داخلی، خارجی، مجازی و غیرمجازی ایجاد وحشت 

می کردند و روان مردم را بهم می ریختند.
کالاهای  ذخایر  وضعیت  اینکه  بیان  با  حجتی 
 ۸۰ گفت:  نداریم،  مشکلی  و  است  خوب  استراتژیک 
میلیون نفر می خواهند از محصول گوجه استفاده کنند، 
این تصمیم)ممنوعیت صادرات( آسیب  از  ای  البته عده 
دیدند ولی حتی اگر تصمیم درست هم می گرفتیم باز 

عده ای آسیب می دیدند.
ادعا نمی کنیم اقدامات مان بی عیب و نقص است

وزیر جهاد کشاورزی در بخش دیگری از سخنان 
فکر  هرآنچه  که  نیستیم  مدعی  ما  اینکه  بیان  با  خود 
و  عیب  بی  دهیم  می  انجام  آنچه  و  درست  کنیم  می 
نقص است، اظهار داشت: سرنوشت همه ما یکی است 
نباید  بنابراین  ایم  نشسته  کشتی  یک  در  همه  ما  و 
در  را  منافع خودمان  فقط  نظر کنیم که  اظهار  طوری 

باشیم. داشته  نظر 
حجتی با اشاره به اینکه شرایط خاصی در مملکت 
ایجاد شده و این شرایط در روند کارها اختلال ایجاد می 
کند، گفت: این اختلال فقط مربوط به بخش خصوصی 

نیست و حتی بخش دولتی نیز درگیر شده است.
وی افزود: ما می گوییم در جنگ اقتصادی سختی 

هستیم و دوران دشواری را پشت سر می گذاریم. بنابراین 
مقرراتی که بر خود ما حکومتی ها نیز ناظر است تحت 

تأثیر این مسائل، پس و پیش می شود.
اخم نکنید؛ مدارا کنید

اقتصادی  فعالان  به  خطاب  کشاورزی  جهاد  وزیر 
حاضر در جمع تصریح کرد: زیاد در برابر این ناملایمات 
نباید اخم نشان دهیم؛ باید کمی مدارا کنیم تا این دوره 

سخت را پشت سر بگذاریم.
حجتی گفت: در سطح بین الملل شاهد هستیم با 
ایجاد کرده  نابسامانی هایی در داخل کشور  آنکه  وجود 
نظر  مورد  اهداف  به  اما  است،  بوده  روانی  اند که عمدتا 
خود نرسیده اند و آرام آرام در برخی موارد در حال عقب 

نشینی هستند.
در  شیرین  آب  میزان  بیشترین  دنیا  همه  در 

بخش کشاورزی مصرف می شود
سخنان  از  دیگری  بخش  در  کشاورزی  جهاد  وزیر 
در  آب  زمینه  در  شده  مطرح  مشکلات  به  بااشاره  خود 
کشور اظهار داشت: در دنیا بیشترین میزان آب شیرین 
برای کشاورزی مصرف می شود. آیا شما جایی را سراغ 
دارید که این آب برای بخش دیگری مصرف شود؟ ضمن 
اینکه کشاورز ایرانی بیشتر از کشاورزان همه دنیا قدر آب 
را می داند و تنها ۱۰ الی ۱۵ درصد کشاورز استثنا در این 
زمینه داریم که به بحث آب بی تفاوت هستند و تاریخ نیز 

این مسئله را نشان داده است.
به  اخیر  در دهه های  است  داد: ممکن  ادامه  وی  
تفاوت،  بی  ما  رویه،  بی  واردات  و  رفاه  نفت،  پول  دلیل 
تنبل و کم توجه شده باشیم اما به طور کلی همواره این 

مسئله مورد توجه قرار داشته است.
برداشت بی رویه  با  اینکه متأسفانه  بیان  با  حجتی 
از  سفره های آب زیرزمینی مواجه هستیم، گفت: 6۱۰ 
دشت در کشور داریم که در هر دشت باید طبق فرمول 
زمینه  این  در  باید  ذینفعان  همه  شود؛  عمل  آن  خاص 

تصمیم بگیرند و براساس این فرمول عمل کنند.
وزیر جهاد کشاورزی افزود: در طول ۵ سال گذشته 
آب  حوزه  در  سالانه  وری  بهره  افزایش  درصد   6 حدود 

داشته ایم.
 ۹ حدود   ۹6 سال  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
خاک  و  آب  بخش  در  مزرعه  در  تومان  میلیارد   هزار 

سرمایه گذاری شد.
محصولات  تولید  در  تازه  رکوردهای  ثبت 

کشاورزی
زمینه  توفیقات حاصل شده در  به  اشاره  با  حجتی 
تولید محصولات کشاورزی اضافه کرد: ما در تولید گندم 
 ۹.۵ امسال  و  بودیم  مواجه  افزایش  تن  میلیون  یک  با 
میلیون تن گندم از کشاورزان خریداری کردیم که این 
عدد در سال گذشته ۸.۵ میلیون تن بود. همچنین تولید 
شکر در سال جاری، دو میلیون تن را رد کرد. ضمن اینکه 
تولید کلزا در دو سال گذشته 6۰ هزار تن بود اما امسال 

۳۴۰ هزار تن کلزا تولید کرده ایم.
بارش  میزان  اینکه  بیان  با  کشاورزی  جهاد  وزیر 
تأکید  است،  جهانی  متوسط  سوم  یک  ما  کشور  در  ها 
آبی  کشور،  کشاورزی  محصولات  تولید  درصد   ۹۰ کرد: 
محصولات  تولید  درصد   ۳۵ دنیا  در  که  حالی  در  است 
کشاورزی آبی است و 6۵ درصد آن دیم است. بنابراین 
به  باید  بماند  پایدار  تولید  و  کشاورزی  بخواهیم  ما  اگر 

پایداری منابع آب توجه کنیم.
این نیست که  به معنای  این مسئله  اما  افزود:  وی 
قیمت آب را برای کشاورز گران کنیم. من در این زمینه 
بحث دارم چرا که ما باید به کشاورزان کمک کنیم و آنان 
را راهنمایی کنیم تا آب را به بهترین نحو استفاده کنند. 
در تمام دنیا نیز به همین صورت است و بخش کشاورزی 

با یارانه های مستقیم و غیر مستقیم حمایت می شود.
آب  های  سفره  باید  اینکه  به  اشاره  با  حجتی 
در  نیز  مجازی  آب  واردات  گفت:  شود  حفظ  زیرزمینی 
دستور کار دولت بوده و آمار و ارقام این مسئله را نشان 
می دهد. به عنوان مثال ذرت علوفه ای در داخل تولید 
می شود اما ذرت دانه ای را وارد می کنیم و سیاست آن 

ابلاغ شده است.
وزیر جهاد کشاورزی  تصریح کرد: اصرار بر این است 
تهیه  فراسرزمینی  ای در چارچوب کشت  دانه  که ذرت 

شود تا ارزش افزوده برای ایران و ایرانی داشته باشد.
ارز  نرخ  سرکوب  رسید  نتیجه  این  به  دولت 

نتایج منفی دارد
حجتی در بخش دیگری از سخنان خود در واکنش 
ارزی  سپاری  پیمان  درباره  شده  مطرح  مباحث  به 
اظهارداشت: مملکت به ارز احتیاج دارد و اگر ارز صادراتی 

کار  و  شویم  می  مواجه  محدودیت  با  نشود،  کشور  وارد 
تولید با اختلال مواجه می شود.

وی با اشاره به اینکه بنده مشکلات اجرایی در این 
زمینه را قبول دارم، گفت: این شرایط بر دولت تحمیل 
شده و دولت تا آخرین لحظات تمام تلاش خود را کرد 

تا بر آن فائق آید.
وی اضافه کرد: بانک مرکزی می گوید توان تامین 

ارز مورد نیاز را ندارد و پیمان سپاری باید انجام شود.
وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: محصولات کشاورزی 
با صرف هزینه در کشور تولید می شود و طبیعی است که 
وقتی صادرات انجام می شود، انتظار می رود این سرمایه 
به کشور برگردد. هم اکنون به این نتیجه رسیده ایم که 
سرکوب نرخ ارز نتایج منفی داشته و باید اجازه داده می 

شد به مرور و همراه با افزایش حقوق رشد کند.
قاچاق  2 میلیون دام از کشور

حجتی با بیان اینکه ما بیشترین جمعیت دام را در 
منطقه داریم، گفت: طبع مصرف گوشت قرمز در کشور 
ما به صورت گرم است و مردم تمایلی به مصرف گوشت 
یخ زده ندارند. برخی واردکنندگان که گوشت منجمد از 
نتوانستند  و  زیان شدند  بودند دچار  کرده  وارد  استرالیا 

آن را بفروشند.
برای  ریزی  برنامه  داد:  ادامه  کشاورزی  جهاد  وزیر 
از  یکی  اینکه  شده ضمن  انجام  پربازده  های  دام  تولید 
مشکلات ما این است که چوپانی سنتی در کشور رو به 
کاهش است. به عنوان مثال کسانی که در مریوان چوپانی 
می کردند، الان به کوله بری مشغول شده اند که این امر 

آثار سوئی به دنبال دارد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر ۲ میلیون راس دام 
اینها  گفت:  شود،  می  خارج  کشور  از  قاچاق  صورت  به 
سرمایه ملی هستند که از غرب، شمال غرب و از جنوب 

به کشورهای حاشیه خلیج فارس می روند.
فاجعه  نقاط  برخی  در  قاچاق  مسئله  افزود:  وی 
و  قاچاق  افغانستان  کشور  به  ما  زعفران  است.  آفریده 
نیز  مسئله  این  تصور  حتی  که  شود  می  صادر  آنجا  از 

وحشتناک است اما متاسفانه بستر آن وجود دارد.
شرقی  مرزهای  از  زعفران  قاچاق  حجتی،  گفته  به 
کار بسیار آسانی است و اینها گرفتاری هایی است که ما 

با آن مواجهیم و باید برای رفع آنها چاره ای بیندیشیم.

معاون صادراتی وزیر صنعت در مورد عدم ترخیص خودروهای در گمرک 
مانده گفت: مسئله ترخیص خودروها با توجه به ابعاد قضایی، فنی، و محاسبات 

اقتصادی به معمایی پیچیده تبدیل شده است. 
مجتبی خسروتاج در نشست خبری به مناسبت ۲۹ مهرماه، روز ملی صادرات، 
گفت: حجم تجارت خارجی کشور در 6 ماه سال جاری بدون احتساب نفت ۴۵ 
میلیارد دلار بوده و با توجه به روند تجارت پیش بینی می شود، تا پایان سال حجم 

تجارت خارجی کشور به ۹۰ میلیارد دلار برسد. 
وی در مورد میزان واردات در 6 ماهه سال جاری به کشور گفت: میزان 
واردات در 6 ماهه ابتدای امسال ۲۲ میلیارد و ۱۸۲ میلیون دلار بوده است که 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته که این رقم ۲۵ میلیارد دلار بوده است، 
نشان می دهد که واردات ۳ میلیارد دلار شده، یعنی ۱۲ درصد کاهش یافته است.

خسروتاج در ادامه با اشاره به تعهد بازگشت ارز حاصل از صادرات از سوی 
صادرکنندگان اظهار داشت: این موضوع با پیمان سپاری ارزی در گذشته متفاوت 
است،  بدین معنا که راهکارهای متفاوتی برای بازگشت ارز حاصل از صادرات در 
نظر گرفته شده و این در حالی است که صادرکنندگان نباید ارز را به صورت 
را عرضه  ارز خود  نیما  در سامانه  که  و صادرکنندگانی  دهند  تحویل  فیزیکی 
می کنند، می توانند امتیاز ارز خود را در صرافی ها نزد شرکت خریدار یا حساب 

خارج از کشور به صراف یا وارد کننده و حتی سامانه نیما عرضه کنند.
معاون صادراتی وزیر صنعت معدن و تجارت در ادامه به دو خبر خوب برای 
صادرکنندگان اشاره کرد و گفت: صرافی های موجود در سامانه نیما می تواند از ارز 
ارائه شده از سوی صادرکننده در سامانه نیما ارزیابی به عمل آورند و در نهایت 

تصمیم گیری کنند که این ارز را با چه نرخی خریداری کنند.
وی اظهار داشت: از تاریخ ۲۳ فروردین که سامانه نیما راه اندازی شد تا کنون 
۵.۹ میلیارد یورو از صادرکنندگان کالاهای غیرنفتی، ارز خریداری شده است 
که این رقم معادل 6.7 میلیارد دلار است ودر این سامانه ۴.۹ میلیارد یورو ابه 
واردکنندگان ارز فروخته شده که به طور متوسط نرخ یورو ۹ هزار و 6۰۰ تومان 

بوده است.
خسروتاج با اشاره به اینکه برخی صرافی ها در سامانه مابه التفاوت از وارد 
کننده دریافت می کنند، گفت:  این خلاف است، هر کسی که زودتر پرونده اش به 
سامانه رسیده صرافی ها مکلف هستند که ارز را زودتر به آنها پرداخت کنند، البته 
اگر متقاضی ارز بخواهد و در سامانه موجود نباشد، باید مکانیزمی که بانک مرکزی 

به زودی آن را اعلام می کند، از سوی صرافی ها پاسخ داده شود.
* کالاهای ورود موقت از شمول تعهد ارزی خارج شد

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در ادامه در مورد تصمیماتی که در 
مورد کالاهای صادراتی از محل ورود موقت اتخاذ شده،  گفت:  بر اساس مصوبه 
دولت کلیه کارهای صادراتی مشمول اخذ تعهد ارزی هستند، اما در مورد کالاهای 
ورود موقت این مشکل وجود داشته که برخی وارد کنندگان ارزی از دولت بابت 
واردات موقت کالاها که برخی وارد کنندگان، ارزی از دولت بابت واردات موقت کالا 
خریداری نکرده بودند، بنابراین با توجه به اینکه ورود موقت ثبت سفارش نداشته 
دولت تصمیم گرفت که اگر بیش از ۸۰ درصد کالاهای صادراتی با تشخیص وزارت 
صنعت معدن و تجارت و همچنین گمرک از محل کالاهای ورود موقت تولید شده 

است، مشمول تعهد ارز صادراتی نمی شود که این مصوبه ابلاغ شده است.
* معمای ترخیص نشدن خودروهای در گمرک مانده

خسروتاج در ادامه در پاسخ به سؤال خبرنگار فارس مبنی بر اینکه تکلیف 
خودروهای ثبت سفارش شده  قانونی چیست، و این خودروها کی و چگونه از 

گمرکات ترخیص می شوند، گفت: برخی از این خودروها که در گمرک مانده 
است، به وارد کنندگانی مربوط می شود که در واردات خودرو تخلف داشته اند و 
در بازجویی ها مشخص شده که این افراد تخلف کرده اند، بنابراین خودروهایی که 

توسط آنها ثبت سفارش شده وارداتش هم متوقف شده است.
و  مانده  گمرکات  در  اکنون  که  خودروهایی  از  بخشی  داشت:  اظهار  وی 
ترخیص نمی شود مربوط به شهریور ماه سال گذشته است که دولت بر اساس 
مصوبه ای سه ماه به این واردکنندگان خودرو مهلت داد تا آنها خودروهایشان را 

ترخیص کنند و حتی مهلت آنها سه ماه دیگر تمدید شد.
معاون صادراتی وزیر صنعت معدن و تجارت اظهار داشت: اما این افراد به 
دنبال کاهش سود بازرگانی بودند و اقداماتی را هم بدین منظور از طریق مجلس 
انجام دادند اما مصوبه مزبور از طریق مجلس رای نیاورد و بنابراین این افراد که 
برای کاهش سود بازرگانی واردات خودرو طمع کرده بودند، از زمان مقرر شده 
برای ترخیص خودرو نتوانستند استفاده کنند و اکنون خودروهایشان در گمرکات 

مانده است.
خسروتاج در ادامه به بخش دیگری از عدم ترخیص  واردات خودرو اشاره کرد 
و گفت: دولت در مصوبه ۹ دی سال ۹6 در تعریف خودروهای لوکس قدرت موتور 
بالای ۲۵۰۰ سی سی و همچنین ارزش بالای ۴۰ هزار دلار را قید کرد و بنابراین 

این دو مورد مبنای خودروی لوکس شد که اجازه ورود به کشور ندارد.
وی گفت: اما آنها که قبلا با تشریفات قانونی وارد کشور شده بود و رقم بالای 
۴۰ هزار دلار داشت دولت اعلام کرد با ۴۰ واحد درصد سود اضافی می توانند 
ترخیص شوند و این دست از وارد کنندگان هم این رقم را زیاد دانسته و سعی 
کردند تا این رقم را کاهش دهند که موفق نشدند و اکنون خودروهای این دسته 

هم در گمرکات مانده است.
معاون صادراتی وزیر صنعت معدن و تجارت با بیان اینکه تصمیم گیری برای 
ترخیص خودروهای در گمرک مانده با توجه به پیچیدگی ها و تخلفات صورت 
گرفته سخت است، گفت: تیر سال گذشته بخشنامه وزیر ابلاغ شد که تا اطلاع 
ثانوی ثبت سفارش خودرو ممنوع است که این ممنوعیت منجر به رانتی می شود 
برای کسانی که قبلا خودرو آورده اند و امروز این سؤال مطرح است که مگر در 
تاریخ ۳۰ خرداد ۹7 واردات برخی کالاها از جمله خودرو ممنوع نشد و بنابراین 
اگر این خودروهای در گمرک مانده ترخیص شود، باز این سؤال مطرح می شود که 

رانتی برای افرادی ایجاد شده که خودروهای آنها در گمرک مانده است.
خسروتاج اظهار داشت: بنابراین در مسئله ترخیص خودروها ابعاد قضایی، 
فنی، محاسبات اقتصادی و همچنین این مسئله که رانت برای افرادی ایجاد نشود 

و مسئله به صورت کاملا عادلانه باشد،  وجود دارد.
وی  همچنین اظهار داشت: بر اساس اطلاعات سازمان حمایت تنها به ۱۵ 
یا ۱6 شرکت مجوز پیش فروش داده شده، اما  ما شنیده ایم شرکت های بستری 
بدون مجوز پیش فروش انجام داده اند و حتی برخی بیش از ثبت مجاز پیش 

فروش داشته اند.
به  توجه  با  گفت: بنابراین  تجارت  و  معدن  صنعت  وزیر  صادراتی  معاون 
توضیحات ارائه شده یک عده تخلف کرده اند، یک عده طمع کرده و یک عده در 
زمان مقرر خودروهای خود را ترخیص نکرده اند و اگر اینها را کنار هم بگذاریم برای 
ترخیص خودروهای در گمرک مانده معمایی باید حل شود، تا بالاخره به صورت 

عادلانه و بدون اینکه رانتی به اشخاص داده شود، خودروها را ترخیص کنیم.
* چقدر ارز باید به نیما واریز شود؟

وی در مورد آخرین وضعیت رسیدگی به تخلفات خودرو بیان داشت:  در 

بهمن ماه سال ۹6 گزارش تخلف در ثبت سفارش 6۴۸۱ خودرو به دستگاه های 
نظراتی ارسال شد که پرونده این تخلفات در دستگاه قضایی در حالی رسیدگی 
است و افراد بسیاری در مورد این تخلفات مورد بازجویی قرار گرفته و حتی برخی 

بازداشت شده اند و فعلا منتظر اعلام نظر نهایی دستگاه های نظارتی هستیم. 
خسروتاج در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا صادرکنندگان ارز را به سامانه 
نیما نمی فروشند، اظهار داشت: اکنون تعهد ارزی همه صادرکنندگان را مشمول 
کرده است و به طور متوسط باید ۱.۱ میلیارد دلار پتروشیمی و ۴۰۰ میلیون دلار 
در بخش فلزات رنگین و فولاد و کالاهای معدنی باید ارز به سامانه نیما واریز شود. 
معاون صادراتی  وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: بنابراین این 
دو گروه عمده بطور میانگین باید ماهانه ۱.۵ میلیارد دلار واریز ارز به سامانه 
داشته باشند و در ۵ ماهه اخیر باید حداقل 7.۵ میلیارد دلار واریز به سامانه 

نیما صورت می گرفت. 
وی اظهار داشت: بنابراین این دو گروه باید تا آخر امسال ۱۸ میلیارد دلار به 
سامانه نیما ارز واریز کنند که این رقم بستگی به آن دارد که آنها برای خود واردات 

انجام نداده باشند یا ارز خود را واگذار نکرده باشند. 
*میزان صادرات به عراق و افغانستان

خسروتاج در مورد صادرات ریالی به عراق و افغانستان اظهار داشت: در مورد 
صادرات به این دو کشور با صرافی های عراقی و افغانی جلساتی برگزار کرده ام. 

وی با بیان اینکه ما در سامانه نیما امکان خرید ارز دینار را هم داریم بیان 
داشت: امسال با روند کنونی پیش بینی می شود ۹ میلیارد دلار به عراق و ۳.۵ 
از  ارز حاصل  از  افغانستان صادرات خواهیم داشت که بخشی  به  میلیارد دلار 

صادرات را باید برای واردات اختصاص یابد. 
معاون صادراتی وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: روی دو گروه 
کالایی برای صادرات حساسیت وجود دارد؛ یک سری از این کالاها مواد اولیه 
کالاهای صادراتی با ارز یارانه ای است. بنابراین کالاهایی که ارزبری یارانه ای دارند 
قطعا باید صادراتشان ممنوع شود؛ البته نظر ما این است که به جای ممنوعیت 

صادرات باید عوارض بر این کالاها وضع شود که این امر پروسه طولانی دارد. 
برخی  موقتا صادرات  اضطرار  در شرایط  بنابراین  داشت:  اظهار  خسروتاج 
کالاها را ممنوع اعلام می کنیم اما در گروه دوم که ارزبری یارانه ای ندارد ولی در 
کارگروه های تنظیم بازار به عنوان اقلام ضروری و پرمصرف مردم است مانند سیب 
زمینی، بنابراین این اقلام چون مشمول مصوبات کارگروه تنظیم بازار است و دولت 

موظف به کنترل قیمت آنها است ممنوعیت صادرات آن اعلام می شود. 
وی همچنین در خصوص میزان صادرات در 6 ماهه ابتدای امسال اظهار 
داشت: ارزش کالاهای صادراتی غیرنفتی در 6 ماهه ابتدای امسال ۲۰ میلیارد 
دلار بوده که در مقایسه با ۱7 میلیارد دلار مدت مشابه سال قبل ۲۱ درصد رشد 

داشته است. 
وی در خصوص برگزاری بیست و دومین مراسم روز ملی صادرات گفت: 
امسال علیرغم اینکه برخی صادرکننده ها معتقدند که ممنوعیت صادرات داریم و 
تعهد ارزی هست بنابراین نباید روی ملی صادرات برگزار شود ما این روز را برگزار 
می کنیم زیرا بیش از هر زمانی به صادرات غیر نفتی توجه داریم و معتقدیم این 
رقابت باید بیش از گذشته افزیاش یابد. رئیس سازمان توسعه تجارت اظهار داشت: 
امسال در روز ملی صادرات ۲۹۹ شرکت در بخش صنعت و معدن و کالاهای 
صنعتی و  ۱۵۳ متقاضی در بخش کشاورزی و صنایع تبدیلی و ۴۳ شرکت در 
بخش خدمات و ۱۴ شرکت در بخش بازرگانی حضور دارند که در مجموع ۵۱۰ 

شرکت می شود و مدارک آنها کامل است. 

وزیر جهادکشاورزی؛

قبول دارم 
ممنوعیت صادرات 

محصولات 
کشاورزی 
عجولانه و 

نادرست بود

رئیس سازمان توسعه تجارت: کالای ورود موقت از شمول تعهد ارزی خارج شد

پشت پرده ترخیص نشدن خودروها در گمرک 


